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روی خــط

گـــزارش
محمدرضا ظفرقندی مطرح کرد

واکسیناسیون کمتر از ۵ درصد مردم 
رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران، در 
آخرین نشست خبری دوره هفتم سازمان 
نظام پزشکی، به ارائه گزارشی از اقدامات و 
فعالیت های سازمان پرداخت. محمدرضا 
ظفرقندی، روز دوشنبه ۲۸ تیر ماه ۱۴۰۰، 
در نشست خبری که در محل سازمان نظام 
پزشکی برگزار شد، به ارائه گزارشی از عملکرد 
سازمان نظام پزشکی در دوره هفتم پرداخت. 
رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران در ابتدا 
ضمن تقدیر و تشکر از رسانه ها در پیشبرد 
برنامه های سلامت، گفت: در ۲۰۴ شهرستان 
شاهد برگزاری انتخابات نظام پزشکی بودیم و 
در ۱۶ شهرستان نیز به دور دوم کشیده شد. 
وی افزود: نمایندگان مجمع عمومی سازمان 
نظام پزشکی، رئیس کل و اعضای شورای عالی 
نظام پزشکی را انتخاب خواهند کرد. ظفرقندی 
در ادامه گفت: جهت گیری سازمان در انتخابات 
نظام پزشکی، حضور هر چه بیشتر اعضای نظام 
پزشکی بوده است، اما رد صلاحیت های جهت 
دار باعث شد روند برگزاری انتخابات به گونه ای 
دیگر طی شود. وی افزود: بعضی از رؤسای 
انجمن های علمی کشور رد صلاحیت شدند 
و این مورد اعتراض ما بود. ظفرقندی گفت: 
تناقضی وجود دارد که چطور رئیس یک انجمن 
علمی رد صلاحیت می شود. رئیس کل سازمان 
نظام پزشکی ایران افزود: این رد صلاحیت ها 
باعث دلزدگی و دلسردی در مسیر برگزاری 
انتخابات نظام پزشکی شد. ظفرقندی ادامه 
داد: ما هشدار داده بودیم که نهادهای بیرون 

از قانون نظام پزشکی نباید دخالت می کردند.
 اهمیت واکسن در کشور

وی در ادامه به موضوع واکسن در کشور 
اشاره کرد و گفت: واقعیت این است که در 
زمینه واکسن و ایجاد ایمنی علیه کرونا، 
عقب هستیم و آمار و ارقام هم نشان می دهد 
واکسیناسیون زیر ۵ درصد است که در مقایسه 
با بسیاری از کشورها بسیار پایین است. 
ظفرقندی ادامه داد: در حوزه سیاستگذاری 
می شد بهتر عمل کرد تا بتوان واکسیناسیون را 
سرعت بخشید. ما از عوامل اجرایی و عملیاتی، 
تشکر می کنیم و می دانیم زحمات خودشان 
را می کشند. وی افزود: اولویت اول جامعه 
پزشکی، جلوگیری از بالا رفتن آمار مرگ و میر 
است. ما متأسفانه گرفتار پیک پنجم کرونا 
شده ایم که سوش دلتا است. ظفرقندی گفت: 
آماری که ارائه می شود، آمار واقعی و دقیقی 
نیست. سیاسی کاری در منافع ملی جایی 

ندارد. 
 کنترل درست بیماری

وی افزود: وظیفه سازمان نظام پزشکی 
است که در کنار مردم و جامعه پزشکی باشد. 
ظفرقندی گفت: این وظیفه بر اساس قانون 
نظام پزشکی است و ما نمی توانیم مطالبات 
را فراموش کنیم و به دستورات گوش کنیم. 
وی افزود: انتظار از منتخبان نظام پزشکی 
همین است که منافع ملت در حوزه سلامت 
را با جسارت و شجاعت دنبال کند. رئیس 
کل سازمان نظام پزشکی ایران در ادامه به 
کنترل درست بیماری اشاره کرد و افزود: 
کشورهایی که کنترل دقیق را داشتند، پایان 
کرونا را جشن گرفتند. وی ادامه داد: دسته ای 
از کشورها مثل ایران و هند، نتوانستند این 
شرایط را فراهم کنند. چرا وعده هایی می دهیم 
که نمی توانیم به آنها عمل کنیم. ظفرقندی 
افزود: ما هنوز نتوانسته ایم در تأمین واکسن 
از منابع داخلی موفق باشیم. وی گفت: آنچه 
را می بینیم، شرایط را نتوانسته ایم به خوبی 
مدیریت و کنترل کنیم. رئیس کل سازمان 
نظام پزشکی ایران به مهاجرت پزشکان اشاره 
کرد و افزود: مهاجرت در اقشار تحصیلکرده یک 
خسارت برای کشور است و فقط خاص جامعه 
پزشکی نیست. اما در شرایط خاصی شاهد 
افزایش موارد مهاجرت هستیم و سالی ۳۰۰۰ 

درخواست برای مهاجرت پزشکان داریم. 
 واردات واکسن توسط بخش خصوصی

وی در ارتباط با واردات واکسن توسط بخش 
خصوصی، گفت: واردات بخش خصوصی تا 
الان به نتیجه نرسیده است و طبیعتاً برای وارد 
کردن واکسن ضوابطی ایجاد می شود که این 
ضوابط برای وارد کنندگان بخش خصوصی 
روشن نیست. ظفرقندی در ارتباط با وجود 
واکسن فایزر در کشور، افزود: قطعاً قاچاق 
وارد می شود و نمی توانم در مورد سلامت این 
واکسن ها اظهار نظر کنم. وی ادامه داد: سازمان 
نظام پزشکی برای واردات واکسن توسط بخش 
خصوصی وارد مذاکراتی شد اما به موانعی 
برخورد کردند که عملیاتی نشد. ظفرقندی 
گفت: مهم ترین چالش از دید ما برای تهیه 
واکسن، موضوع سیاستگذاری ها بوده و 
عدم مشورت با کسانی بوده که می توانستند 
کمک کننده باشند. وی افزود: واکسن ها 
مصونیت صد درصد ایجاد نمی کند، اما بحث 
این است که شدت بیماری و مرگ و میر کاهش 

پیدا می کند.

آرمان ملی: دادگاه رسیدگی به اتهامات 
متهمان پرونده رستمی صفا روز گذشته به 
ریاست قاضی زرگر برگزار شد. قاضی زرگر 
در ابتدای جلسه دادگاه ضمن اعلام رسمیت 
جلسه بیان کرد: قراردادی که بسته شده و 
قولی که داده شده، باید به آن عمل شود، بر 
اساس مدارک پرونده سال ۸۲ آخرین فرجه 
تسویه حساب بوده است، اما اکنون در سال 
۱۴۰۰ هنوز تسویه صورت نگرفته است. وی با 
اشاره به احتمال کم کاری، اهمال یا ترک فعل 
دست اندرکاران بانک ها در این پرونده اظهار کرد: 
در خصوص دست اندرکاران بانک ها از پرونده ها 
نقص گرفتیم و برگرداندیم تا رسیدگی شود، 
امیدواریم این نقص برطرف شود و ما نیز پیگیر 
هستیم. قاضی زرگر با اشاره به ماده ۳۵۸ قانون 
آیین دادرسی کیفری از حاضرین خواست نظم 
جلسه را رعایت کنند و از نماینده دادستان نیز 

خواست تا کیفرخواست را قرائت کند.
 دریافت تسهیلات ارزی با جعل 

نماینده دادستان ضمن قرائت کیفرخواست 
گفت: این پرونده از بزرگ ترین پرونده های 
بانکی کشور است که متهم ردیف اول و سایر 
متهمان از ابر بدهکاران کلان هستند؛ گردش 
کار این پرونده از سال ۸۳ تنظیم شده است و 
طرف طلبکار و شکات این پرونده بانک های ملی، 
پارسیان، تجارت، توسعه صادرات و سپه هستند. 
نماینده دادستان اظهار کرد: در این پرونده برای 
۷ نفر کیفرخواست صادر شده، بر این اساس 
متهمان برای تولید و واردات تسهیلاتی اخذ 
کردند، اما با رفتار های مجرمانه، صورت های مالی 
غیرواقعی، فاکتور های جعلی و با تبانی با برخی از 
مدیران ارشد و میانی بانک ها کالایی وارد نکردند 
و بخش بزرگی از منابع ارزی و ریالی کشور به 
یغما رفته است. وی اظهار کرد: گروه رستمی 
صفا با رانت؛ میلیون ها یورو، درهم، دلار و ین 
گرفته اند. نماینده دادستان اظهار کرد: فقط در 

یک قالب اعتبار اسنادی ۲ میلیارد ین ژاپن اخذ 
شده و ۶۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات در دهه ۸۰ 
گرفته شده که ایفای تعهد نشده است. نماینده 
با بیان اینکه متهمان، تسهیلات  دادستان 
دریافتی از بانک ها را صرف امور شخصی، 
کارخانه ها و تأسیس شرکت می کرده اند، گفت: 
فقط در این راستا ۱۶ شرکت تأسیس شده 
است. نماینده دادستان با تأکید بر اینکه در این 
دادگاه موضوع از حیث کیفری مورد رسیدگی 
قرار می گیرد، گفت: اتهام اول متهم ردیف اول 
اخلال کلان در نظام پولی و ارزی کشور است. 
نماینده دادستان با اشاره به تخلفاتی که توسط 
هیأت کارشناسی مورد شناسایی قرار گرفته 
است، گفت: از ۱۶۵ فقره تسهیلات، ۱۲۳ فقره 
در جای خود مصرف نشده است و در یک مورد از 
مجموع ۱۰۱ اعتبار اسنادی برای ۴۳ پارت برگ 
سبز گمرکی ارائه نشده است، به این معنا که ارز 
خارج شده، اما کالایی وارد نشده است. وی گفت: 
برای یک مورد دیگر متهم محمد رستمی صفا با 
همدستی دو فرزند خود در قالب یک فقره اعتبار 
اسنادی ۴۵ میلیون یورو از بانک ملی هامبورگ 
دریافت کرده که در جای خود مصرف نشده 
است. نماینده دادستان گفت: در سال ۹۵ بانک 
مرکزی به بانک ها نامه زد تا به این گروه تسهیلات 
داده نشود. وی با اشاره به دریافت منابع ارزی و 
ریالی از بانک ها توسط گروه رستمی صفا در سه 
قالب گوناگون، گفت: در بانک پارسیان بالغ بر ۷۶ 
میلیون یورو، ۷۵ میلیون دلار، ۲ میلیارد ین ژاپن 
و ۷ میلیون و ۶۰۰ هزار درهم اخذ شده و حدود 
۶۵ هزار میلیارد ریال از بانک پارسیان تسهیلات 
گرفته شده است. نماینده دادستان گفت: در 
خصوص بانک ملی در قالب اعتبار اسنادی ۹۴ 
میلیون یورو، ۴۹ میلیون دلار و ۳۹۵ میلیارد 
ریال اخذ شده است. وی ادامه داد: در خصوص 
بانک تجارت ۵۵ میلیون یورو و ۲۳۵ میلیارد 
ریال اخذ شده است. نماینده دادستان گفت: در 

خصوص بانک سپه حدود ۹ میلیون و ۱۰۰ هزار 
دلار، ۵۳ میلیون یورو و بالغ بر ۶۰ میلیارد ریال 
اخذ شده است. وی تصریح کرد: در خصوص 
بانک توسعه صادرات بالغ بر ۶۷ میلیون یورو، 
۸ میلیون و ۹۲۵هزار دلار و ۳۲ میلیون دلار در 
قالب تسهیلات ارزی دریافت شده است که با 

جعل و صورت های مالی غلط بوده است.
  قاچاق عمده ارز 

نماینده دادستان با تشریح اسامی و عناوین 
اتهامی متهمان این پرونده گفت: متهم ردیف اول 
محمد رستمی صفا مدیر عامل شرکت نورد متهم 
به مشارکت در اخلال در نظام پولی و ارزی کشور 
به نحو عمده از طریق قاچاق عمده ارزی با خروج 
غیرقانونی منابع ارزی دریافتی از بانک های شاکی 
به خارج از کشور از طریق ارائه اسناد غیرواقعی 
است. وی اظهار کرد: متهم ردیف دوم مهدی 
رستمی صفا و متهم ردیف سوم امیرحسین 
رستمی صفا متهم به مشارکت در اخلال در نظام 
پولی و ارزی کشور به نحو عمده از طریق قاچاق 
عمده ارز با خروج غیر قانونی منابع ارزی دریافتی 
از بانک های شاکی به خارج از کشور در قالب 
قرارداد های غیرواقعی هستند. نماینده دادستان 
خاطر نشان کرد: متهم ردیف چهارم غلامعباس 
عباسی متهم به معاونت در اخلال نظام پولی و 
ارزی کشور به نحو عمده از طریق قاچاق عمده 

ارز با خروج غیرقانونی منابع ارزی دریافتی از 
بانک های شاکی به خارج از کشور است. در ادامه 
نماینده داستان گفت: متهمان ردیف های پنجم 
و ششم پرونده، آقایان توفیق مجدپور و مرتضی 
رمضانی قمی متهم هستند به مشارکت در اخلال 
در نظام پولی و ارزی کشور به نحو عمده از طریق 
قاچاق عمده ارز با خروج غیرقانونی منابع ارزی 
دریافتی از بانک های شاکی به خارج از کشور. 
جعفرزاده افزود: متهم ردیف هفتم پرونده حسن 
مصیب زاده متهم است به مشارکت در اخلال در 
نظام پولی و ارزی کشور به نحو عمده از طریق 
قاچاق عمده ارز با خروج غیرقانونی منابع ارزی 
دریافتی از بانک های شاکی به خارج از کشور در 
قالب قرارداد های غیرواقعی. وی ادامه داد: بعد 
از شکایت برخی بانک ها از متهمان، پرونده در 
دادسرا تحت رسیدگی قرار می گیرد و با گزارش 
اطلاعات سپاه مشخص شد متهم محمد رستمی، 
یکی از بزرگترین بدهکاران بانکی است. نماینده 
دادستان گفت: محمد رستمی با توسل به اسناد 
خلاف واقع ارقام قابل توجهی از کشور خارج کرده 
است و علاوه بر سرمایه گذاری در امارات برخی 
ثروت نامشروع خود را در ایالات متحده و انگلیس 
سرمایه گذاری کرده است. جعفرزاده افزود: متهم 
از طریق شرکت های متعدد توانسته در سال های 
۸۲ تا ۸۴ منابع ارزی کلانی را دریافت کند و از 
بازپرداخت آن خودداری کرده است. بعد از اتمام 
قرائت کیفرخواست، قاضی زرگر گفت: اکثر 
سر رسید های بانک ها برای سال ۹۰، ۹۱ بوده 
است که بعد از آن بدهی ها پرداخت نشده است. 
وی افزود: ما جلسه ای با دست اندرکاران پرونده 
داشتیم که همگی اذعان داشتند بدهکاران به 
هیچ وجه حاضر به همکاری برای پرداخت وجوه 
خود نیستند و می خواهند وقت کشی کنند. قاضی 
ادامه داد: از طرفی دیگر، دادگاه نیز جلسه ای در 
تاریخ ۹۹/۵/۱۲ با بدهکاران برگزار کرد و دو هفته 
برای پرداخت بدهی به آن ها فرصت داده شد، اما 
متاسفانه بازهم شاهد حرکتی برای پرداخت 
وجوه نبودیم. وی تاکید کرد: یک بخشنامه 
جدیدی در ۹۹/۱۱/۲۲ از سوی بانک مرکزی 
برای استمهال به بدهکاران بانکی صادر شد که با 
توجه به فرصتی که به این بدهکاران داده شد، لذا 

مشمول این بخشنامه نمی شوند.

 قاضی زرگر: متهمان در فرصت دو هفته ای دادگاه، بدهی را پرداخت نکردند

 نظر کمیته علمی کرونا غارت بیت المال توسط گروه رستمی صفا
درباره بازگشایی مدارس

ینکه با  دبیر کمیته علمی کشوری کووید ۱۹ با بیان ا
توجه به شرایط پیک پنجم هنوز اظهار نظر درباره وضعیت 
بازگشایی مدارس زود است، در عین حال از احتمال آغاز 
واکسیناسیون سنین زیر ۶۰ سال از دو هفته آتی خبر 
داد. دکتر عاطفه عابدینی   درباره نظر وزارت بهداشت در 
زمینه بازگشایی مدارس در سال تحصیلی جدید، گفت: در 
حال حاضر دو ماه به فصل مدارس باقی مانده است و هنوز 
اظهارنظر در این باره زود است. به خصوص اینکه دولت 
جدید هم خواهد آمد و ممکن است تصمیمات جدید گرفته 
شود، اما به نظر می آید با شرایطی که اکنون وجود دارد، فعلا 
بهتر است که درباره بازگشایی مدارس صحبتی نکنیم. اگر 
روند واکسیناسیون رو به جلو باشد، ان شاءا... بتوان برای 
بازگشایی مدارس تصمیم گرفت تا هم پیک پنجم را کنترل 

کرده و هم واکسیناسیون را افزایش دهیم.
 زمان واکسیناسیون افراد زیر ۶۰ سال 

عابدینی درباره ادامه وضعیت واکسیناسیون بعد از کامل 
شدن واکسیناسیون سنین ۶۰  سال به بالا، گفت: قطعا 
گروه های سنی بر اساس سند ملی واکسیناسیون ادامه 
می یابد. در عین حال اگر تعداد واکسنی که قرار است وارد 
شود و تولید داخلی مان هم به حداکثر برسد، قطعا مشاغل 
حساس و پرخطر نیز جزو گزینه های واکسیناسیون هستند. 
به خصوص درباره مدارس، معلمان و مشاغل پرخطر و...  به 
نظر می رسد از نظر تعدا واکسن در شرایطی باشیم که بتوانیم 
دو گروه را پیش بریم. طبق سند واکسیناسیون ما گروه های 
سنی را پیش می بریم. البته در حال حاضر در دو - سه استان 
افراد بالای ۵۰ سال را هم واکسینه می کنند. وی درباره زمان 
اتمام واکسیناسیون افراد بالای ۶۰ سال، گفت: این موضوع 
به میزان واکسنی که تامین می شود و واکسیناسیونی که 
انجام می شود، بستگی دارد که اگر به همین منوال پیش 
رود، فکر می کنم می توانیم تا دو هفته دیگر زیر ۶۰ سال را 

هم آغاز کنیم.
 آخرین وضعیت تولید واکسن ها

عابدینی درباره وضعیت خط تولید واکسن برکت نیز گفت: 
طبق مواردی که برکت به کمیته علمی گزارش می دهد، هیچ 
گزارشی از ایجاد مشکل در خط تولید ارائه نشده و روند تولید 
در جریان است. وی درباره وضعیت واکسن پاستوکووک نیز 
گفت: مجوز مصرف اضطراری واکسن پاستوکووک در ایران 
صادر شده است. طبق قانون برای همه واکسن هایی که 
می توانند در فاز سوم گزارش متوسط داشته و اعلام کنند 
کارآیی خوبی دارند که پاستوکووک هم همین طور بوده، بر 
اساس فاز سوم که در کوبا انجام شده، مجوزش را گرفته و 
اکنون می تواند در ایران تولید شود و فکر می کنم بتواند 
به زودی ۵۰۰ هزار دوز واکسن را به سیستم واکسیناسیون 

اضافه کند.

افزایش چشمگیر مراجعات سرپایی به بیمارستان ها

بستریشدنیکسوممراجعهکنندگان
معاون درمان مجتمع بیمارستانی امام خمینی)ره(، نسبت به روزهای سخت کرونایی در پیک 
پنجم هشدار داد. سید علی دهقان منشادی، ضمن ابراز نگرانی از افزایش چشمگیر مراجعان سرپایی 
کرونا در روزهای اخیر، گفت: ۹۸ بیمار کووید ظرف ۲۴ ساعت در بخش های کرونایی بستری شدند 
که این آمار از ابتدای پاندمی تاکنون بی سابقه بود. وی افزود: در پیک اول کرونا ما بیشترین مراجعه 
سرپایی روزانه را تجربه کردیم علتش هم مشخص بود؛ چون بیماری ناشناخته بود، دانش پزشکی در 
این حوزه کمتر بود و مردم می ترسیدن و به بیمارستان ها هجوم می آوردند به طوری که روزانه بین 
۷۰۰ تا ۸۰۰ بیمار کووید ۱۹ داشتیم. اما در پیک های دو، سه و چهار دانش بیماری به تدریج بیشتر 
شده و اطلاعات مردم بالا رفته است، از طرفی با توجه به اینکه ۸۰ تا ۸۵ درصد بیماران علائم خفیف 
داشته اند به گونه ای که حتی به بیمارستان ها هم مراجعه نمی کردند، تعداد مراجعه سرپایی به ۲۰۰ 
تا ۲۵۰ بیمار در روز کاهش یافته است. دهقان با اشاره به آمار مراجعه بیماران کرونا در پیک پنجم 
تصریح کرد: در این پیک شاهد افزایش چشمگیر بار مراجعات سرپایی نسبت به پیک های قبلی به 
دلیل سویه دلتا هستیم که هم سرعت گسترش بالاتری دارد و هم بیماران را بدحال تر و به علاوه افراد 
سنین پایین را گرفتار می کند. وی ادامه داد: نکته بعدی کاهش حساسیت مردم به رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری های اجتماعی و نظارت بر آنها از سوی مسئولان است به حدی که احتمال 
افزایش موارد سرپایی در روزها و هفته های آتی می رود. همه این مسائل منجر به این شده تا با یک 

موج سهمگین کووید ۱۹ مواجه شویم.
  اجرای پروتکل درمان سرپایی

دهقان گفت: تقریباً تا یک سوم بیمارانی که مراجعه می کنند بستری می شوند و درصد بالایی 
از بیمارانی که بستری نمی شوند هم بر اساس پروتکل درمان سرپایی در بحران، تحت درمان با 
استروئیدها، داروهای ضدویروس و...، در قالب بستری موقت تحت درمان و به جای اقامت کامل 
در بیمارستان با مراجعه و ویزیت روزانه مورد بررسی قرار می گیرند. با این روش توانستیم تعداد 
بستری ها را کاهش داده و تخت ها را بیشتر برای بیماران بدحال تر نگه داریم. معاون درمان مجتمع 
بیمارستانی امام خمینی )ره(، اجرای پروتکل درمان سرپایی در بحران را مهم ترین نکته برای کمک 
به بیمارستان های دانشگاه در مواجهه با فشار وحشتناک پیک پنجم کووید ۱۹ خواند و افزود: استفاده 
از این راهکار سبب شد بیمارستان ها در این پیک تا همین حالا دچار چالش جدی نشوند؛ اما با آنچه 
در هفته اخیر شاهدش بودیم شاید حتی این تمهید هم نتواند بیمارستان ها را از بحران جدی پیش 

رو خارج کند.
  مراجعات بیشتر خواهد شد

وی گفت: قطعاً مراجعات در روزهای آتی بیشتر خواهد شد و دلیلش هم روشن است هیچ گونه 
نظارتی بر اجرای پروتکل هایی که باید بر اساس سطح بندی و رنگ بندی شهرها انجام شود وجود 
ندارد تقریباً تمامی مشاغل فعال هستند و مردم هم به مسائل بهداشتی و فاصله گذاری ها بی توجه 
شده اند و اگر این روند ادامه یابد متأسفانه باید بگویم تعداد فوتی ها افزایش خواهد یافت. به عبارتی 
یک عادی انگاری خطرناکی در جامعه اتفاق افتاده که می تواند نتایج تلخی را برای همه ما رقم بزند. 
دهقان تاکید کرد: انتظار داریم مردم بیماری کرونا را جدی بگیرند. مردم باید واقعیت های این بیماری 
را مرور کنند و یادمان باشد که این بیماری تا امروز در جهان درمان قطعی ندارد یعنی متأسفانه به 
رغم همه تلاش های درمانی درصدی از بیماران فوت خواهند کرد. پس باید بر روی پیشگیری توجه 
کنیم. از مردم خواهش می کنم تا از تجمعات و سفرهای غیرضروری، دورهمی های خانوادگی و...، 
جدا خودداری کنند و خود را به رعایت پروتکل های بهداشتی ملزم بدانند در غیر این صورت روزهای 
بسیار سختی پیش روی ما خواهد بود. به علاوه امیدوارم با صبوری و همکاری در محیط های درمانی 

کمک کنند تا با هم به سلامت از پیک پنجم عبور کنیم.


